Тележникова Т.В.

учитель английского языка 

ГБОУ Гимназии №1516

Культурологическая составляющая в обучении английскому языку.

Работая над формированием у учащихся чувства толерантности и эмпатии, в Гимназии возникла идея нового образовательного проекта. Речь идет об усилении лингвистической составляющей образования, как в урочной деятельности, так и в системе дополнительного образования. Причем слово «лингвистической» в данном случае следует понимать более широко, нежели чем просто изучение иностранных языков и русского языка. Мы подразумеваем изучение учащимися своего рода универсальных языков: и иностранных (английский, французский, немецкий), и русского языка, и языка информационных технологий, и языка психологии и экономики. В данном контексте система дополнительного образования гимназии предлагает ребятам занятия в Клубах по интересам, где они изучают культуру, историю, литературу Англии и Франции, Клуб по изучению современных компьютерных технологий, Клуб юного психолога (выпускники этого клуба тесно сотрудничают с психологической службой гимназии, помогая нашим психологам проводить тренинги, мониторинги и т.п.). 
В Концепции стратегии развития и модернизации российского образования заложено понятие ключевых образовательных компетенций, которые призвана сформировать современная школа. 

Современная гимназия не может остаться в стороне от тех стремительных изменений, которые происходят в обществе.

Следовательно, и задача у гимназий более сложная – по сути, формирование будущей интеллектуальной элиты общества. Но не просто высокообразованных интеллектуалов, которые, надеемся, все же будут востребованы в обществе, а людей, которые будут способны не только успешно функционировать в той или иной социально-общественной среде, но и развиваться вместе с ней и, при необходимости, изменять существующие условия. Значит, одного, пусть блестящего, действительно фундаментального, образования мало. Такие люди должны обладать четкой системой нравственных и духовных ценностей, развитыми креативными способностями, и только тогда они будут иметь моральное право называться элитой.

Одной из самых главных задач современного образования является формирование личностной компетенции учащегося. Понятие «личностная компетенция» масштабно по своей сути: это и стойкая нравственная, духовная, гражданская позиция, и чувство ответственности за принятие решений, и умение мыслить и действовать творчески, креативно. 

Развитие личности - непрерывный и исключительно сложный процесс, в котором действует множество факторов, как стихийных, так и специально создаваемых, как природных, так и социальных. Целостность человека, как личности, не допускает искусственного расчленения процесса его формирования на отдельные составляющие. И если мы пытаемся постичь специфику этой целостности, необходимо глубокое понимание сущности каждой из основных характеристик человека, вариаций их проявления и сопряжения их друг с другом. Формирование личности осуществляется в процессе ее социализации, воспитания и саморазвития, представляющих компоненты целостного процесса, взаимосвязанные друг с другом.
Формирование личностной компетенции не единственная задача гимназии в контексте эстетического и духовного образования. Гимназии предстоит работа и по формированию других ключевых образовательных компетенций, в том числе ценностно-смысловой компетенции:

· Формирование научных знаний по предмету, способных помочь ученику видеть и понимать окружающий мир, ориентироваться в нем

· Формирование индивидуальной образовательной траектории и программы жизнедеятельности и выбора профессии, связанной с той или наукой

общекультурной компетенции:

· Овладение познаниями и опытом деятельности той или иной науки как составной части жизни человека и человечества

· Осознание роли той или иной науки в жизни человека, бытовой, культурной, досуговой сферах, ее влияние на мир

· Формирование освоения учеником научной картины мира, расширяющейся до культурологического и всечеловеческого понимания мира.

Духовные ценности, выражающиеся в обычаях, нравственных нормах, художественном вкусе, религиозных верованиях, общественно мнении и т.д., принимаются людьми в качестве образцов, ориентиров, критериев оценки различных событий, явлений; являются мотивом поведения и придают смысл человеческому существованию. Наиболее важные, фундаментальные ценности формируются как общественные идеалы, общественно признанные цели культурно-исторического развития. Такие ценности образуют ценностный контекст культуры, ее духовное богатство, мотив деятельности членов общества. Совокупность духовных ценностей представляет собой духовный каркас общества.

Таким образом, учитывая современные требования общества к высокому уровню культурологической и духовной образованности выпускника, в гимназии поставлена задача разработки элективного культурологического курса, основанного на интеграции английского языка, истории и культурологии. 
Функции элективного курса
· Информационно-методическая функция позволяет всем участникам образовательного процесса получить представление о целях, содержании, общей стратегии обучения, воспитания и развития учащихся средствами данного учебного курса.

· Организациоино-планирующая функция предусматривает выделение этапов обучения, структурирование учебного материала, определение его количественных и качественных характеристик на каждом из этапов, в том числе для содержательного наполнения промежуточной аттестации учащихся.

Цели
· развитие целостной личности учащегося с духовными, нравственными, эстетическими ценностными ориентирами;

· формирование культурно-исторической компетентности учащихся;

· формирование коммуникативной компетентности; 

· развитие образного, ассоциативного, критического мышления; 

· развитие чувства толерантности и эмпатии;

· формирование российского менталитета;

· использование приобретенных знаний и умений для расширения кругозора, осознанного формирования собственной культурной среды. 

Так появился проект модульного курса «История и литература Великобритании» для учащихся гуманитарного профиля. Однако, для создание данного курса было необходимо ознакомить учащихся с начальными периодами истории Англии. Этой цели послужила книга «Kings and Queens of Britain».

Данная методическая разработка принадлежит Хотунцевой Е.А. и положена в основу разработки модуля «История Англии» в культурологическом элективном курсе.
Поскольку книга представляет лишь самых знаменитых правителей Великобритании, создается возможность для «восполнения» исторических пробелов с помощью самих учащихся. Работа строится вокруг каждой главы, с ведением временной линии и сбором информации о недостающих исторических периодах и королях, правивших в те времена. Конечным продуктом является Project Work Fact File, подготовленная учащимися.

При создании Project Work Guide, предназначенного для работы с учащимися, ставилась задача развития их мотивации к изучению конкретного исторического периода Великобритании и обеспечение учащихся начальными знаниями об этом периоде посредством чтения легенд, источников, работы с картами и иллюстрациями, выполнением игровых заданий типа «Test Yourself: Could you live in Saxon times»? и др. По сути, цель каждого урока – настроить учащихся на ту или иную историческую эпоху и вызвать к ней интерес.

Примерное планирование элективного страноведческого курса на основе проектной деятельности с опорой на книгу для чтения «Kings and Queens of Britain».
	№ урока\этапа проекта
	Тема
	Формы работы на уроке
	Используемые материалы
	Задания для внеурочной деятельности
	Продукт

	1
	Pre-historic times in Britain
	Pair work: scan reading, matching the kings and queens from the book to the historic period of time; making a time-line
	Fact File “Kings and Queens of Britain”, Project Work Guide
	1. Look for information about people who lived in Britain in pre-historic times;
	Collected data

	
	
	Group work: jig-saw reading; speaking about pre-historic times in Britain
	
	2. Look for information about pre-historic monuments in Britain
	

	2
	Pre-historic times in Britain
	Group work: Analyzing the collected information, filling in the table; writing about pre- historic people-monuments; making a raft draft of the first page
	Project Work Guide, information from the Internet
	Proof-reading and editing the   draft


	the   draft of Page


	3
	Pre-historic times in Britain
	Group work: analyzing the raft-draft, making improvements; getting ready for the presentation
	Other references

Project Work Guide, information from the Internet

	Getting ready for the presentation


	Page 1

	4
	Pre-historic times in Britain
	Group work: presentation of the mini-project
	Other references

Project Work Guide, information from the Internet
	
	

	5
	The Celts
	Pair work: eliciting information
from the visual aids; group work: reading and sharing information

about the Celts; team work: testing yourselves
	Project Work Guide


	1. Look for information about

the Celtic language and find on the map the evidence of the places where the Celts lived; 
2.Look for information about the Celtic traditions and customs;
3. Look for information about  Celtic dishes

	A map of place

where the Celts drawing of Celt clothes, writing their traditions. Celtic dish
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	6-7
	The Celts
	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	8
	The Romans in Britain    
	Pair/group work: brainstorm; Reading for details; Project Work  Reading chapter 2 in Fact File
	Project Work Guide


	Reading chapter 2 in Fact File (optional)

	Script of the roll



	9
	The Romans in Britain    
	Group work: Reading for details, analyzing new information: choosing the task for project

work, making a plan.


	Fact File "Kings and Queens of Britain"

Project Work Guide


	· Look for information about Roman invasion in Britain

· Look for information about
towns, roads, bridges the
Romans built in Britain

· Look for information about
the Latin roots in the English
language;

· Look for the information
about the history of Hadrian's
Wall

· Draw some pictures, illustrating Boudicca's revolt, look for the legends and poems about it.


	An entry of a di a Roman gener; Roman soldier: roman Governo Emperor Hadri; collage.
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	10-11
	The Romans in Britain    
	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	12
	Anglo-Saxon Britain


	Pair work: Reading for details; working with maps; drawing a picture of a Saxon Warrior, drawing a scheme of a ruling system of Anglo-Saxons: choosing a problem for project work


	Project Work Guide


	· Look for information about a famous saxon King and write a legend about him

· Look for information Anglo-Saxon wars and warriors.

· Look for information Anglo-Saxon culture.

· Look for information about
Anglo-Saxon Crime and
Punishment
	A Legend about Anglo-Saxon King
A composition "Anglo-Saxon ' and warriors",

A composition and Funs from . Saxon Culture"

A composition "terrible Anglo-crime and Punishment"
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	13-14
	Anglo-Saxon Britain


	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	15
	Alfred the Great
	Brainstorm: Who were the Vikings?

Listening for specific information, for details; jig-saw reading; acting Guide out the legend, setting and choosing the problems for project work tasks
	Project Work Guide
	· Look for information about Alfred the Great; 

· Look for information about  the Vikings in Britain

· Look for information about the Vikings in Russia.
	Project Work  File 

Page 5



	16
	William I


	Group work: reading and explaining the concepts:

Reading for specific information and completing a table; jig-saw reading; team competition: Norman Quiz


	Project Work Guide
	· Look for the pictures of
Norman clothes;

· Look for information about  Norman Castles in Britain;

· Look for information about Norman and English languages in Britain
	Clothes show/drawings description;

A design of a Medieval castle story of one day living in a castle composition Try; Norman langue modern English
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	16-17
	William I


	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	18
	Norman Kings
	Pair/group work: Eliciting information from the family tree, reading for the gist, working with the map, gap-filling
	Project Work Guide
	· Look for information about life in a Medieval village/town
· Look for information about British Saints
	A calendar of lie village; a diary; collage with pick

"A Saints Map"
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	19-20
	Norman Kings
	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	21
	Plantagenet Kings


	Brainstorm; associating names with possible events; reading for details; drawing a timeline of events


	Project Work Guide
	· Look for information about crusades

· Look for information about Edward 1 and Scotland (William Wallace revolt)

· Look for information about The Order of the Garter, King Arthur legends
	Maps of journe; the Holy Land;

Chivalry Code

History of Legends about King Arthur

	21-22
	Plantagenet Kings


	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	23
	The Later Middle Ages


	Eliciting information from pictures; group work: reading and analyzing changes;

Finding the cause and the consequence


	Project Work Guide
	· Look for information about Hundred Years War

· Look for information about the Black Death (1348)

· Look for information about the peasant’s revolt
	Timeline of the Hundred Years War
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	24-25
	The Later Middle Ages
	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	26
	Lancaster, York and Tudor
	Group/pair work: Distinguishing fact and fiction;

Making deductions from sources;

Discussion: things you would have liked/disliked about living in the Middle Ages
	Project Work Guide
	· Look for the information about the war of the Roses

· Look for the information about the Kings of Later Middle Ages

· Look for the information about the daily life/ education/ health and sickness/ technology / women/ crime and punishment in the Middle Ages
	A timeline of the Roses, and account of the war

A chapter, device an English Kings later Middle Ages

A report
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	26-27
	Lancaster, York and Tudor
	Данные уроки проводятся подобно урокам 3-4. В случае высокой мотивации учащихся на уроке 6 проводится презентация выполненных мини-проектов

	28-30
	Summing up Project Work


	Comparing life in the Middle ages and now

Comparing life in the Middle Ages in England and Russia


	All collected materials


	· Look for the information about life in the Middle ages in Russia

· Write a composition

· Get ready for the presentation
	Composition

Script of Preser
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	31-32
	Presentation and evaluation of the final products
	 Listening and asking questions, discussion; self-evaluation
	All collected materials

Script of presentation
	-
	-


План урока "Alfred the Great "
Цели и задачи урока:

1. Развитие навыков проектной деятельности: постановка проблемы, работы в группе, поиска необходимой информации;

2. Формирование межкультурной компетенции посредством ознакомления с историческим периодом нашествия викингов в Англию и правлением Альфреда Великого;

3. Формирование толерантного отношения к чужой культуре посредством сопоставления фактов из истории двух стран: Англии и России;

4. Развитие коммуникативных навыков: аудирования с целью извлечения частичной и полной информации; чтения с целью извлечения полной информации; монологической и диалогической речи по заданной теме;

5. Развитие логического мышления и навыков анализа структуры текста;

6. Развитие творческих способностей;

7. Повышение мотивации к изучению истории и культуры Великобритании и сравнению двух культур.

Lesson 5
ALFRED THE GREAT
Task I. Listening
1 ) Brainstorm. Look at the picture. What people does it associate with? What do you know about these people? (The teacher demonstrates a picture of the Oseberg Viking ship, made in about AD 800 or an episode from video "Vikings" ['vaiki?/]. The students in pairs or groups discuss the picture and generate the ideas about the Vikings.) The teacher: Right, we are going to speak about the Vikings and the period of time in Britain connected with their raids.
2) Vocabulary work. Teacher: Do you know the following words? (The teacher explains the meaning of the words, the students make notes)

	a raid /rcid/ — a surprised attack on an enemy
	To raid — to make a raid on a place

	creek /kri:k/ — a narrow piece of water where the sea flows into the land
	An inlet /?inlet/ — a strip of water extending into land from the sea i lake, or between islands

	Passion /'p??n/ — a very strong feeling, especially in love, hate or anger
	A voyage /'vo?ds/ — a long journey by sea or in space

	To grab /gr?b/ — to take something suddenly or roughly
	Loot /lu:t/ — goods that have been stolen


3) Teacher: Listen to the story "Who were the Vikings?" and fill in the table. (The teacher reads or says the texts about the history of the Vikings' raids, the students work in pairs filling in the table with necessary information).
	Name of the place
	What it is connected with?

	Scandinavia (Sweden, Denmark, Norway)
	Are the countries where the Vikings came from

	Orkney Islands
	Norsemen settled on



	Shetland Islands
	

	Ireland
	Land which they grabbed and built houses

	Dublin
	A trading centre and town An important

	York
	Viking centre


After the first listening the teachers checks the answers in the table.

4.Teacher: Listen to the story again and answer the following questions:
1. What does the word "'Viking" mean?

2. Who were the Vikings?

3. What was their passion?

4. When did the Vikings come to Britain?

5. What did they come for?

The story is read again and after that the teacher checks the detailed comprehension with the help of the questions. 

Task II. Reading
Teacher: Work in pairs. Read Chapter 3 in the Factfile ''Kings and Queens of Britain"' and fill in the table with the information about King Alfred the Great, (reading of the chapter may be asked as a hometask, then at the lesson the aim is to check comprehension and to motivate the students to speak about Alfred the Great and his fights with the Vikings)

Alfred the Great
	Date of birth
	849

	Place of living
	Winchester

	Facts about his family
	Three brothers, a mother

	Education
	Learned to read and write in Rome

	What kind of person was he?
	A strong, good king

	Why do people remember him?
	Built ships, fought the Danes, opened a lot of schools, began to write the first books in English


Teacher: What have you learned about Alfred the Great? (the students summarize the facts they have learnt from the book)
Task III. Reading II
Teacher: We are going to learn more about Alfred the Great. There many wonderful legends and stories about each period of history connected with certain events that were important for people. There are legends about Alfred the Great too. We are going to read one of them and you will have a chance to look at the great Kings through the eyes of common people.
1)
Study the following vocabulary: (the Teacher introduces the new words from the story)

	to reign /rein/ — ( about a king or queen) to rule a country
	to make a treaty — to sign an agreement between two or more countries

	a peasant /'peznt/ — a person who works on a piece of land
	

	refuge /'refju:d3/ — a place that is safe
	to disguise /dis'gaiz/ — to change the appearance so that people cannot recognize him/her

	grate /greit/ — the metal frame that holds the wood, coal, etc. In a fireplace
	shelter /1?elt?/ _ protection from danger or bad weather

	griddle /gridl/ — a circular iron plate that is heated for cooking flat cakes
	straw /stro:/ — the long stems of plants that are dried and used for anjmals to sleep on

	twig /twig/ — a small thin branch that grows out a larger branch on a bush or tree
	to chase /t?eis/ — to run after somebody/something in order to him/her


2)
Read the legend "Alfred and the Cakes". Work in pairs and arrange the text in the correct order, (the students work in pairs, the lecher monitors the process)

     Alfred and the Cakes

A. Alfred smiled: "Why, help her to her feet, men! She's perfectly right! This good woman left me to mind her cakes and I let them burn." He pulled out his purse. "Here is some recompense for the cakes and a little something for you. Now gentlemen! Let's sit and discuss what she can do to save England before it is not burnt!"
______B. "What are you doing here?" asked an imperious voice behind him. Alfred turned round and saw the cowherd's wife. "Your husband said I could stay here for a while."
"Oh, yes, that's typical of him, the lummock." The woman had never seen a king before. She didn't see a king now -only some mud-stained, soaked man with leaves in his hair, sitting on her best stool.

"Well, you'd better make yourself useful. Can you shake the blankets? Sweep out the straw?" The king had never been asked such a thing before. "I expect so." Alfred was a dog-tired, but he was also a gentleman. So he did as he was told. He realized that the woman had no idea who he was.

________C. "Oh, my little place isn't a good shelter for a king, Sir," said the cowherd. "But it will be an honour for me and my wife if you eat and sleep under our roof!" The man's house was small and bare, but Alfred was simply glad to be out of rain. The cowherd seated Alfred on a rushed stool in front of the fire and went away to find his wife and tell her about the wonderful honour which had befallen them.

Alfred spread out his hands to warm them at the grate.

_________D. After a while the woman whipped up an egg, a spoon of flour and honey into a cake-mix and set the little cakes to bake on a griddle over a twig-fire.

"Now watch the cakes, and don't take your eyes from them, or I'll have words to say!" she barked. "I have to milk the cows". Alfred was left alone. He settled down in front of the fire thinking about his unhappy subjects whom the Danes chased through the land. 1 le forgot the cakes and they were burned.

_________E. "The King of Wessex," said a voice behind her. Her husband, the cowherd, stood in the doorway, paler than the pail of milk she was carrying. But it was not he who had spoken. It was one of the officers behind him... The woman's mouth froze in mid-word. Her eyes filled with tears. Now she would be hanged and her hut burnt down. She fell to her knees and couldn't find the words to excuse her offence.

F.________Alfred the Great was a young man, twenty three years old, when he became a king. The great king in the first years of his reign fought many battles with the Danes and made some treaties with them, but they would come again to fight, grabbing and burning as usual. One fatal winter the Danes defeated the king's army and he was left alone. So he had to disguise himself as a peasant and take refuge in the cottage of one of his cowherds.

G.________"What!" he suddenly heard, "you great lazy, idle, good-for-nothing lummock!" you let my cakes burn!"

"I'm-"

"I know what you are," the woman went on. "You are your mother's greatest shame and you father's worst mistake! You arc ..."

After the students finish reading, the class checks the answers. Answers: 1-F, 2-C, 3-B. 4-D, 5-G, 6-E. 7-A.

3)
Checking comprehension of the story. Are the following statements true or false: (if the class is advanced enough, this stage of the lesson can be skipped)Alfred fought with the Danes but they didn't leave Britain.

Alfred had to disguise because he wanted to stay alone for some time.

The peasant's wife wasn't happy about coming of the guest.

Alfred didn't want to help the woman.

Alfred did his best to mind the cakes.

The peasant's wife thanked Alfred for his help.

Alfred didn't want to punish the woman.

4)Work in groups and act out the story. (The students divide into groups according the set of characters: Alfred the Great, the woman, the cowherd, an officer. In classes with more students you can choose two people to be officers, and introduce story-tellers. 1 asked to work two groups at the same time, then watched the performance of both and we decided which one was better. If you are short of time, you may leave the performance till the next lesson and begin with it.)
Task IV. Setting the problems for Project work

1) Work in pairs. Look through Chapter 3 in the Factfile and brainstorm the ideas for the possible Project Work tasks.

(the teacher's role now is to challenge the student to find the missing information that might be interesting for them and develop into a project work task. 1 asked the students to read through Chapter 3 again and ask questions almost to each paragraph: e.g.)

Par. 1 What kind of family did Alfred have? What kind of education did he get?

Par. 2 Who were the Vikings? When did the Vikings raid Britain? Where did they settle in Britain? How did the Danes fight? How did the English fight?

Par. 3 How did a white horse in Wiltshire appear?

Par. 4 1 low did Alfred and Guthrum rule their kingdoms?

Par. 5 Why was Guthrum afraid of Alfred?

Par. 6 What happened to the Vikings in Britain? What countries did the Danes go? Did they raid Russia?

Par. 7. Why is Alfred the Great a prominent King of England? 
So you may come to the following project work tasks: 
Task 1. Alfred the Great. Look for more information about King Alfred the Great:

· Study and draw his family tree;

· Find out what kind of person he was, what education he got; why he is said to be Alfred the Great.

· Look for his portraits.

· Write an additional chapter for the Project Work Fact File about Alfred the great and illustrate it with pictures.

Task 2. The Vikings in England. Look for the information about the Vikings in England.

· When did they first come to England?

· What territories did the rule?

· How did they live? What art and skills did they have? What were their religious beliefs?

· What happened to the Danes in England?

Write a story for your Project Work Fact File about the Vikings in Britain. Look for the pictures to illustrate you chapter in Project Work Fact File

Task 3. The Vikings in Russia. Look for the information about the Vikings in Russia.

· When did they first come to Russia?

· Where did they settle in Russia?

· How did they live and tight?

· What happened to the Danes in Russia?

Write a story for your Project Work Fact File about the Vikings in Russia. Look for the pictures to illustrate you chapter in Project Work Fact File

Task V. Choosing the problem

Work in groups. Choose the Project Work task. Share the duties and fill in the table: (This stage of the lesson helps to teach the students to organize their work on the project and to develop responsibility for their part.)

Who?

What?

When?
Comments

Home task: to look for and bring the information on Project Work task.

